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Szorosabb kapcsolatok Szeged 
és a megye többi részének 

egészségügyi szervezetei között 
Hegyei kórház — Járási rendelőintézet 

Gyógyszertári központ — KOJÁL-székház 

Harcok Dél-
Vietnamban 

KGST-megbeszélések 

A Csongrád megyei tanács végrehajtó bizottsága teg-
napi ülésén egyebek között a járási hivatalok létrehozá-
sával kapcsolatos első tapasztalatokról, a nem lakás cél-
jára szolgáló helyiségek bérmegállapításához szükséges ka-
tegóriába sorolásról (ez az intézkedés Szegedre nem vonat-
kozik). valamint a megyei tanács egészségügyi osztályának 
irányító tevékenységéről tárgyalt, s hozott hatarozatokat 
ezekben a kérdésekben. 

A megye egészségügyi el-
látásának helyzete és az el-
múlt években elért fejlődé-
se nyilvánvalóan nem vá-
lasztható el az egészségügyi 
osztály tevékenységétől. Az 
uj tanácstörvénnyel kapcso-
latos változások ebben a te-
kintetben is az eddigitől el-
térő helyzetet teremtettek, 
az irányító munka körülmé-
nyei is megváltoztak. En-
nek megfelelően a megyei 
tanács egészségügyi osztálya 
most szoros kapcsolatot épít 
ki a szegedi tanács egész-
ségügyi osztályával. Heten-
ként megbeszélést tartanak 
a városi tanács főorvosával, 
s ezekbe bevonják a kórház, 
a gyermekkórház, a rende-
lőintézet vezető főorvosát, a 
KÖJÁL igazgatóját, a bőr-
és nemi beteggondozó intézet 
vezetőjét. 

Szorosabbra kell fűzni a 
kapcsolatot az orvostudomá-
nyi egyetemmel is. Az 
egyetem szülészeti es nőgyó-
gyászati klinikájával, a 
gyermekklinikával, a fogkli-
nikával már eddig is jó 
kapcsolatot tartottak fenn. 
Az úgynevezett veszélyezte-
tett terhesek felvételét a 
szülészeti klinika a megye 
egész területéről biztosítja; 
a gyermekklinika vállalta a 
kis súlyú koraszülöttek fel-
i-ételét és ellátását, úgyszin-
tén itt talált helyet a sze-
gedi járás csecsemő- és 
gyermekgyógyászati szak-
rendelése: a gyermekek fog-
szabályozását a fogászati 
klinika végzi. 

Szeged város jogállásának 
megváltozásával olyan hely-
zet alakult ki. mely lehető-
vé teszi a fennálló szerve-
zeti párhuzamosságok meg-
szüntetését és annak a kér-
désnek rendezését is, h o g y a 
megyei vezető egészségügyi 
intézmények közvetlenebb 
és szorosabb munkakapcso-
latba kerüljenek a megyei 
egészségügyi osztállyal. A 
szükséges szervezeti intézke-
dések terve szeptember vé-
gére készül el. A végrehajtó 
bizottság úgv foglalt állást, 
hogv az esetleges átszerve-
zéseket a szegedi városi ta-
náccsal egyetértésben kell 
kialakítani, úgy. hogy se a 
város vezetésének beleszólá-
sa az irányításba, se a la-
kosság érdekei ne szenved-
jenek hátrányt. 

A fekvőbetegek ellátásá-
nak adatai látszólag kedve-
ző képet mutatnak Csong-
rád megyében. Az orvostu-
dományi egyetem klinikái 
és a kórházak ágyszámát fi-
gyelembe véve tízezer la-
kosra 89.fi gyógyintézeti 
agy jut. Az összes gyógyin-
tézeti ágyak tekintetében 
Csongrád megye az országban 
a negyedik, az úgynevezett ál-
talános ágyak tekintetében 
pedig második helyen áll. 
Az adatok azonban megté-
vesztőek: az orvostudomá-
nyi egyetem klinikáinak ta-
valyi betegforgalmában a 
Csongrád megyei betegek 
aránya 22 százalék volt; a 
kórházakban az egy beteg-
agyra jutó alapterület a 
szükségesnek csupán a fele, 
egyes kórházi osztályok mű-

ködési feltételei súrolják a 
megen gedhetőség határát. 
Kórházaink épületei elavul-
tak, többnyire a század ele-
jén épültek, sőt a szegedi I. 
kórház épülete 170 éves. A 
következő tervidőszakok so-
rán elkerülhetetlenül szük-
seges egy korszerű, területi 
vezető kórház megépítésé 
Szegeden. Ennek realitását 
alátámasztja az egészségügyi 
miniszter azon állásfoglalá-
sa is. hogy az egészségügyi 
ágazat legfontosabb célkitű-
zése a megyei központok-
ban területi vezető kórházak 
létesítése. A végrehajtó bi-
zottság úgy határozott, kéri 
az Egészségügyi Miniszté-
riumot. úgy biztosítsa a ve-
zető kórház megépítését, az 
ödódik ötéves terv idején, 
hogy tervezése még ebben 
az ötéves tervben megtör-
ténjék. 

A megyében működő 
rendelőintézetek rendkívül 
zsúfoltak. Fej lesztesü ket 
csak Makón sikerült elérni 
az elmúlt tervidőszakban. 

A szegedi és a szentesi já-
rási rendelőintézet műszaki 
tervei ugyan 1969-ben már 
elkészülitek, de építésükhöz 
még mind a mai napig nem 
kezdtek hozzá. Az egész-
ségügyi osztály és a végre-
hajtó bizottság hatékony in-
tézkedésére van szükség ah-
hoz, hogy az elmaradt 
egészségügyi beruházások 
végre megvalósuljanak. 

Az Egészségügyi Minszté-
rium, a megyei tanács, va-
lamint a gyógyszertári köz-
pont közös beruházásából a 
negyedik ötéves terv végén 
megkezdődik a gyógyszer-
tári központ új székhazának 
felépítése. Ugyancsak meg-
érett a helyzet a közegész-
ségügyi és járványügyi ál-
lomás új otthonának felépí-
tésére is. Az e tárgyban 
folvtatott tárgyalások ered-
ményeként megállapodás 
jött létre, mely szerint nem 
külön-külön fejlesztik a 
Hódmezővásárhelyen mű-
ködő megyei és a Szegeden 
működő városi KÖJÁL-t: 
az Egészségügyi Minisztéri-
um egyelőre 20 millió fo-
rintot biztosított a Szegeden 
épülő KÖJÁL-központ fel-
építésére. melynek előmun-
kálatait a szegedi ós a 
Csongrád megyei tanács 
egészségügyi osztálya már 
megkezdte. 

Dél-Vietnamból erős har-
cokat jelentenek. Saigoni 
közlés szerint a partizánok 
több mint 200 rakétát lőttek 
ki a Vietnam két részét el-
választó volt fegyvermentes 
övezettől közvetlenül délre, 
egy hegytetőn levő dél-viet-
nami tüzérségi támaszpont 
ellen. A tüzérségi támadást 
a partizánok rohama követ-
te, amelyet a védőknek csak 
az amerikai és dél-vietnami 
helikopterek és tüzérség tá-
mogatásával sikerült vissza-
verniük. Két amerikai tá-
maszpontot ugyancsak tü-
zérségi támadás ért a kedd-
re virradó éjszaka. 

Nagyobb harcokat jelen-
tettek a Shau völgyéből, a 
Mekong deltájának vidéké-
ről és a kambodzsai határ 
közeléből is. 

A saigoni amerikai pa-
rancsnokság közölte. hogy 
ismeretlen okokból két ame-
rikai repülőgép zuhant le a 
Tonkini-öböíben. 

Moszkvában kedden meg-
nyílt a Kölcsönös Gazdasá-
gi Segítség Tanácsa végre-
hajtó bizottságának 53. ülés-
szaka. Az ülésszakon Gheor-
ghe Radulescu román mi-
niszterelnök-helyettes elnö-
köl. 

A KGST végrehajtó bi-
zottsága megvitatja a tagál-
lamok gazdasági és műszaki-
tudományos együttműködésé, 
nek kérdéseit. 

Keszthelyen, az Agrártu-
dományi Egyetemen kedden 
megkezdődött o KGST me-
zőgazdasági állandó bizott-
ságának 31. ülése. A meg-
nyitó ülésen I. Rancsev, a 
Bolgár Népköztársaság föld-
művelésügyi és élelmiszer-
ipari miniszterhelyettese, az 
ülés elnöke köszöntötte a 

tagországok delegációit^ 
majd a vendéglátók nevében 
Pap János. az MSZMP 
Veszprém megyei bizottsá-
gának első titkára, és dr. 
Bélák Sándor, a Keszthelyi 
Agrártudományi Egyetem 
rektora üdvözölte az ülés 
részvevőit. A megnyitó és a 
delegációk vezetőinek mun-
kaértekezlete után megkez-
dődött az állandó bizottság 
plenáris ülése, amelyen a 
mezőgazdasági termelés to-
vábbi szakosítasának kérdé-
seit, a KGST-országok 
együttműködésének újabb 
lehetőségeit vitatják meg. 
Az állandó bizottság meg-
hallgatja az 1970. évi mun-
káról szóló beszámolót, és 
meghatározzq. a legközeleb-
bi feladatokat, valamint a 
következő ülés témáit. 

B i o l ó g i a i k í s é r l e t e k ^Javutgat 

a S z a l j u t o n 

Gumiáruk 
„kínzókamrában" 

Valóságos kínzókamrába 
kerülnek azok az új gumi-
áruk. amelyek hazai gyá-
rainkban készülnek. A Gu-
miipari Kutató Intézet, amely 
a hazai termékek tulajdon-
ságait vizsgálja a Műanyag-
ipari Kutató Intézettel kö-
zösen különleges próbatele-
pet működtet. 

A gumiáruk „kínzókamrá-
ját" először a Kékestetön 
rendezték be. Sz erős ultra-
ibolya sugarak roncsoló ha-
tására számítva. Csak ké-
sőbb társultak be a Mű-
anyagipari Kutató Intézet 
telepéhez, amely termékeik 
öregedésvizsgáló telepét a 
különleges klímájú Bada-
csony oldalában építette fel. 
A telepre csaknem vala-
mennyi hazai gumiárut ki-
helyezik. Idekerülnek a gép-
kocsik gumiabroncsai. az 
építőiparban használatos gu-
mianyagok, a panelházak ele-

meinek tömítései, és azok a 
kísérleti szállítószalagok, 
amelyek a visontai külszíni 
fejtés anyagait az erőműbe 
továbbítják majd. A jelzé-
sek szerint a „maxifejtés" 
területén több mint 10 ezer 
méter, új típusú acélbetétes 
szállítószalagot használnak 
fel. Ide kerülnek a nyíregy-
házi Pálma Gumigyár kem-
pingcikkei is. A gumimat-
racoknál. csónakoknál azt 
vizsgálják, hogy a napfény 
és az ózondús levegő meny-
nyire fakítja ki a gumiáruk 
színezetét. 

A badacsonyi természetes 
telep mellett ózonkamrékban 
is végeznek vizsgálatokat. 
Trópusi laboratóriumként a 
botanikuskert pálmaházát 
használják néha. Legutóbb 
az afrikai országokba ex-
portált telefongyári beren-
dezések gumialkatrészeit ve-
tették alá klímavizsgálatnak. 

A Szaljut tudományos or-
bitális állomás folytatja Föld 
körüli útját. Az űrrepülés 16. 
napjának programja szerint 
Dobrovolszkij ürhajóparancs-
nok a Föld légkörének fizi-
kai tulajdonságait vizsgálta. 
Kézi spektrográf segítségével 
elvégezte a Föld szürkületi 
horizontjának színképelem-
zését. A kísérletre napfelkel-
te és napnyugta idején ke-
rült sor. A színképelemzés 
eredményei, a kapott adatok 
magyarázatot adnak a Föld 
légkörének különböző sajá-
tosságaira, ígv például a 
napsugarak térbeli eloszlá-
sára. 

Pacajev kisérleti mérnök a 
nap folyamán a földfelszín 
által visszatükröződő nap-
fény polarizációját tanul-
mányozta. 

A Földre sugárzott televí-
ziós adásban az űrállomás 
legénysége beszámolt a 
Szaljut fedélzetén folytatott 
biológiai kísérletekről. Az 
űrállomáson, egy külön fül-
kében, a súlytalanság álla-
potában háromféle növényi 
mag csírázott ki. Egy má-
sik fülkében pedig, ugyan-
csak a súlytalanság állapo-
tában. vízi baktériumok és 
moszatok fejlődnek. 

A telemetrikus adatok sze-
rint a hőmérséklet, a lég-
nyomás és a levegő összeté-
tele az űrlaboratóriumban 
megfelel az előírtaknak. A há-
rom űrhajós közérzete ki-
tűnő. 

Vlagyimir Gvenviszov. a 
TASZSZ tudományos hír-
magyarázója irja: 

A Szojuz típusú szovjet 

szállító űrhajó, amely eljut-
tatta a három űrhajóst a 
Szaljut orbitális űrállomás 
fedélzetére, már most meg-
felel a kozmikus szállítóesz-
közökkel szemben támasz-
tott számos követelménynek. 

Szállító űrhajókat rend-
szeresen felbocsátanak majd 
a földi űrrepülőterekről, s 
ezek az űrhajók összekap-
csolódnak az orbitális űrál-
lomásokkal. A szállító űrha-
jók különféle formájúak lesz-
nek. 

az időjárás 
Az időjárás még nem na-

gyon mutatja, hogy itt a 
nyár, a meteorológiai előre-
jelzés azonban biztató. A 
Kárpát-medencébe enyhébb 
levegő áramlik, s hatása már 
a keddre virradó éjszaka 
hőmérsékletében is megmu-
tatkozott. 

Az időjárás, ha lassan is, 
de javul. Most már több 
lesz a napsütés, a nappali 
felmelegedés erősödik, csak 
néhány helyen várható futó 
eső, zápor, kisebb a zivata-
rok valószínűsége. (MTI) 

Magyar-chilei 
tárgyalás 

Gazdasági szakemberekből 
álló chilei küldöttség érke-
zett Budapestre. A delegá-
ciót H. Cubillos Bravó nagy-
követ, a chilei Külügymi-
nisztérium főosztályvezetője 
vezeti, aki tagja volt a má-
jusban itt járt, a chilei kül-
ügyminiszter vezette magas 
szintű küldöttségnek. A Kül-
kereskedelmi Minisztérium-
ban megkezdődött magyar-
chilei kereskedelmi tárgya-
lásokon konkrét államközi 
megállapodásokat készítenek 
elő a kereskedelmi kapcso-

latok fejlesztesere. 

Koszorúzások 
a Hagy Honvédő Háború 
kezdetének évfordulóján 

Harminc évvel ezelőtt, 
1941. június 22-én kezdő-

! dött a Nagv Honvédő Há-
j ború. A szovjet hadsereg 
j harcainak emlékére az év-

fordulón, tegnap délelőtt 11 
órakor koszorűzási ünnepség 
volt a Széchenyi téri és a 
Dugonics-temetőben levő 
szovjet hősi emlékműveknél. 
A Széchenyi téri emlékmű-
veknél az ideiglenesen ha-
zánkban állomásozó szovjet 
katonai alakulatok zenekara, 
a Dugonics-temetőben a rnun-

•g zenekara játszotta 

a magyar és a szovjet him-
nuszt, majd koszorút helye-
zett el megemlékezésül az. 
MSZMP Csongrád megyei 
bizottsága, a Szeged városi 
és szegedi járási pártbizott-
ság. A szovjet katonai ala-
kulatok koszorúja után a 
magyar fegyveres testületek, 
a megyei és városi tanács, 
majd pedig a tömegszerve-
zetek képviselői helyezték el 
koszorúikat. 

A megemlékezés, a kegye-
let ünnepsége az Interna-
cionálé hangjaival ért veget. 
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Uj üveggyár épül 

Az Üvegipari Művek orosházi üveggyárénak szomszédsá-
gában új gyár építését kezdték meg h 'z <t síküveg elő-
állítására. A hatalmas beruházás — 1 i Ibird 350 mil-
lió forint — építését és berendezéseinek szerelését a 
Szilikátipari Központi Kutató és Tervező Intézet szak-
emberei irányítják. A síküveggyár 1973 utolsó negyedé-

ben készül el. Képünkön: Építik az elókészitó-keverő 
üzemet 
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